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عاملان و بانیان حادثه متروپل به جای پاسخگویی، مدعی و 
طلبکار شده اند

معاون پارلمانی رئیس جمهور با تســلیت حادثه آبادان اظهار داشت: متاسفانه در 
این حادثه غمبار عده ای که عاملان و بانیان آن در دولــت قبل بودند به جای این 
که پاسخگو باشند مدعی و طلبکار شــدند و دولت را مورد هجمه قرار می دهند.
به گزارش اقتصادسرآمد،حســینی  اضافه کرد: رئیس جمهــور همواره گزارش 
روزانه نظرات نمایندگان مجلس و پاسخ های ارائه شده را مطالبه می کنند لذا لازم 
است معاونین پارلمانی به طور منظم گزارش عملکرد خود را ارائه کنند.حسینی 
خاطرنشــان کرد: معاونین پارلمانی باید تعامل و گفتگو ی نزدیکی با نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی داشته باشند و به طور فعال موضوعات و مشکلات مطرح 
شده را پیگیری و حل و فصل کنند البته وزرا نیز لازم اســت اختیارات لازم را به 
معاونین پارلمانی بدهند تا آنها بتوانند به سهولت مشکلات را پیگیری کند.معاون 
امور مجلس رئیس جمهور با تسلیت حادثه آبادان اظهار داشت: بلافاصله پس از 
این حادثه استاندار ، وزیر کشور، معاون اول، معاون اقتصادی  و معاون امور زنان 
رئیس جمهور، هلال احمر، آتش نشانی و ستاد بحران در محل حادثه حضور یافته 
و از نزدیک به مدیریت مشکل پرداختند.وی خاطرنشان کرد: متاسفانه در این حادثه  
غمبار عده ای که عاملان و بانیان آن در دولت قبل بودند به جای این که پاسخگو 
باشند مدعی و طلبکار شدند و دولت را مورد هجمه قرار می دهند.حسینی گفت: 
دولت کوچکترین قصور و کوتاهی را نمی پذیرد و همه امکانات را بســیج کرده 

است، اما کسی که باید پاسخگوی اهمال و قصور باشد بانیان این حادثه هستند.

خاموشی صنایع هیچ کجای دنیا در اولویت اول برای 
صرفه جویی برق نیست

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، گفت: در همه نقاط دنیا 
خاموشی صنایع در اولویت آخر قرار دارد چراکه خاموشی خسارت گسترده ای را به 
صنعت به ویژه صنایع مادر وارد می کند.به گزارش اقتصادسرآمد، سید جواد حسینی 
کیا با اشاره به ضرورت برنامه ریزی برای افزایش تولید برق و جلوگیری از قطعی 
برق در صنایع مادر نظیر فولاد و ســیمان، اظهار داشت: کمیسیون صنایع و معادن 
تاکنون چندین جلسه در این زمینه برگزار کرده و ما نیز بر این موضوع تاکید داریم 
که خاموشی صنایع خسارت جدی را به ویژه به صنایع مادر نظیر فولاد و سیمان 
وارد می کند. در هیچ کجای دنیا در خاموشی ها در وهله اول به سراغ صنایع نمی 
روند. آخرین نقطه ای که به خاموشی آن فکر می کنند حوزه صنعت است.وی ادامه 
داد: متاسفانه در کشور ما برعکس گام برداشته می شود و اولویت اول صنایع کشور 
است. ما حدود13 هزار مگاوات کمبود در حوزه برق داریم. گام هایی برداشته شده 
تا پایان سال آینده حدود 10 هزارمگاوات را بتوانیم تامین کنیم. از ظرفیت بخش 
های خصصوی برای این موضوع استفاده شده است. امیدواریم هرچه سریع تر این 
میزان از تولید محقق شود. اما تا آن زمان نیز نیازمند برنامه ریزی دقیق هستیم. نباید 
خاموشی برق صنایع مادر نظیر فولاد یا سیمان در اولویت قرار گیرد.نماینده سنقر 
در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: خاموشی ها در حوزه صنایع به ویژه صنایع 
مادر باید به حداقل کاهش یابد. زمانی کــه حوزه صنعت بر روی زمین می ماند و 
اشتغال قشر عظیمی تحت تاثیر قرار گیرد وقتی فرد درآمدی ندارد از کجا پول برق 
خانه خود را بپردازد لذا خاموشی برق صنایع نباید در اولویت اول باشد.وی در ادامه 
تاکید کرد: این رویه خسارت جدی را به صنایع وارد می کند و در هیچ کجای دنیا 
چنین سیاست غلطی در برابر صنایع اتخاذ نمی شود. ما نیز باید این رویه را اصلاح 

و جلوی خسارت را بگیریم.

درآمد فرزندان ملاکی برای حذف یارانه خانواده نباشد
یک عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه باید اصلاحات لازم در 
دهک بندی خانوار برای دریافت یارانه انجام شود، گفت: باید در سامانه جامع رفاه 
ایرانیان راســتی آزمایی صورت گیرد نه اینکه درآمد فرزندان ملاکی برای حذف 
یارانه سرپرست خانواده باشد.به گزارش اقتصادسرآمد،جبار کوچکی نژاد با اشاره 
به انتقاداتی از نحوه تخصیص یارانه گفت: اخیرا جلسه ای با وزیر کار تشکیل شد 
که در آن جلسه وزیر اعلام کرد حدود شش میلیون نفر یارانه بگیر حذف شدند و 
اشتباهی رخ داده است لذا قرار شــد اصلاحات لازم اعمال شود چون در مواردی 
فردی از خانواده جدا شــده اما یارانه آن فرد جدا نشده است و یا اینکه از حساب 
فردی برای ایجاد شرکتی استفاده شــده ولی این ها در پرداخت یارانه ملاک قرار 
نگرفته است.وی تأکید کرد: باید به مردم به صراحت اشتباهات انجام شده در حذف 
یارانه بگیران اعلام شود چون بخش وسیعی از آن ها مستحق دریافت یارانه بودند، 
برخی دیگر هم مستحق دریافت یارانه نبودند اما اموال خود را پنهان کردند به همین 
دلیل است که باید سامانه جامع رفاه ایرانیان اصلاح شده و اینکه اصلاحات لازم در 
دهک بندی برای پرداخت یارانه انجام شود.نماینده رشت خاطر نشان کرد: اشتباه 
این بود که قبــل از حذف ارز ۴۲00 تومانی اقدامــات لازم صورت نگرفت. باید 
حداقل دو، سه ماه قبل راستی آزمایی می شد بعد ارز ۴۲00 تومانی را حذف کرده و 
یارانه پرداخت می کردند نه اینکه این کار به صورت همزمان انجام شود که یک خطا 
است. اتفاقی که باعث جنگ روانی بین مردم و اعتراضاتی از سوی آن ها شد.وی 
در پایان با تأکید بر لزوم راستی آزمایی برای پرداخت یارانه گفت: ممکن است در 
خانواده ای فرزندان حقوق بگیر باشــند اما این ارتباطی ندارد که به واسطه درآمد 

فرزندان یارانه سرپرست خانواده حذف شود.

شناسایی ساختمان های ناایمن به تنهایی کافی نیست
یک عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها گفت: ارائه لیست ساختمان های 
ناایمن به تنهایی کافی نیست، بلکه باید سیاســت های تشویقی در کنار اقدامات 
نظارتی اعمال شــود تا مالکان ساختمان ها برای ایمن ســازی ساختمان ها گام 
بردارند.به گزارش اقتصادسرآمد، محمد حســن آصفری ، درباره درس هایی که 
باید از ریزش ســاختمان متروپل در آبادان آموخت، بیان کرد: در موضوع ریزش 
ساختمان متروپل در آبادان در وهله اول باید سازمان نظام مهندسی و سایر دستگاه 
های نظارتی متولی پاسخگو باشند که چگونه به ساختمانی که بنای آن استحکام 
ندارد مجوز افزایش طبقات داده شده است و مجوز ساخت ۴ طبقه به 10 طبقه تغییر 
کرده است؟وی تاکید کرد: باید در اولین مرحله با متخلفان برخورد شود تا درسی 
برای دیگران باشد.این عضو کمیسیون امور داخلی در ادامه اظهار کرد: متروپل تنها 
ساختمان غیرمستحکم در سطح کشور نیست و از نظر بنده تنها با شناسایی نمی توان 
جلوی بحران های آینده را گرفت. امروز لیستی اعلام شده که حدود 13۷ ساختمان 
ناایمن داریم اما به باور بنده این رقم بسیار بیشتر است.نماینده مردم اراک در مجلس 
شورای اسلامی، تصریح کرد: باید در کنار اقدامات دستگاه های نظارتی، سیاست 
های تشویقی نظیر تخصیص تسهیلات در نظر گرفته شود تا خود مردم و مالکان 
ساختمان های تجاری و مسکونی به سمت ایمن سازی و مستحکم سازی ساختمان 
ها حرکت کنند. امروز تنها پاساژ یا ساختمان های بلند مرتبه ناایمن در سطح کشور 
وجود ندارد بلکه حتی خیلی از ساختمان های مسکونی که در حاشیه شهرها ساخته 
شده اند، با کوچک ترین لرزش یا فشاری فروخواهد ریخت و یک بحران ایجاد می 
کند.آصفری در پایان تاکید کرد: باید به نحوی سیاست گذاری در این حوزه صورت 
گیرد که مالکان ساختمان ها ملزم به ایمن سازی ساختمان های ناایمن شده و در عین 

حال تسهیلات و امکانات لازم نیز در اختیار آنان قرار داده شود.

گفت وگوی وزرای خارجه آمریکا و عربستان درباره ایران
وزارت امور خارجه آمریکا در بیانیه ای اعلام کرد که وزیر امور خارجه این کشور 
در گفت وگویی با همتای سعودی اش درباره مسائل مختلف دوجانبه و منطقه ای از 
جمله نقش ایران در منطقه گفت وگو کرده اند.به گزارش اقتصادسرآمد، سخنگوی 
وزارت امور خارجه این کشــور در بیانیه ای اعلام کرد: آنتونی بلینکن، وزیر امور 
خارجه با فیصل بن فرحان، وزیر امور خارجه عربســتان سعودی گفت وگو کرد. 
وزیر امور خارجه از وزیر خارجه عربستان برای تلاش ها جهت تقویت و گسترش 
آتش بس در یمن تشکر کرد و آن ها درباره تلاش ها برای دفع تهدیدهای اقتصادی، 
زیست محیطی و انسانی ناشی از نفت کش صافر در منطقه دریای سرخ گفت وگو 
کردند.در ادامه این بیانیه آمده است: وزیر امور خارجه بر اهمیت حمایت بین المللی 
از اوکراین در دفاع آن از استقلال و تمامیت ارضی اش و بر ضرورت پاسخی جهانی 
به بحران امنیت غذایی ناشی از جنگ بی رحمانه رئیس جمهور پوتین تاکید کرد.

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در این بیانیه افزود که وزیر امور خارجه و 
همتای او همچنین درباره آ چه چالش های ناشــی از برنامه هسته ای ایران و رفتار 
ثبات زدایش در منطقه عنوان شده و فرصت ها برای همکاری بیشتر در زمینه مسائل 

منطقه ای گفت وگو کردند.

گزارش مرکز پژوهش های مجلس
  تأثیر استخراج »رمزارز« بر پایداری 

شبکه برق کشور
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، طی گزارشی 
به بررســی تأثیر اســتخراج رمــزارز )ارز دیجیتال( بر 
پایداری شــبکه برق کشــور پرداخت.دفتر مطالعات 
زیربنایی مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی، 
طی گزارشی به بررسی تأثیر استخراج رمزارز بر پایداری 

شبکه برق ایران پرداخت.
در این گزارش آمده است: آنچه از استخراج رمزارزهای 
انرژی بر در ایران مطرح شــده و موضوع سیاستگذاری 
قرار گرفته، مربوط به اســتخراج بیت کوین بوده است. 
همچنین، بزرگترین خطری که مدنظر سیاستگذار بوده، 
آسیب به پایداری شبکه برق کشــور بوده است. در این 
راســتا مصرف غیرمجاز با برخورد قضایی روبرو شده 
اســت.در این گزارش تصریح شده است: تاکنون بیشتر 
کشــفیات در حوزه رمزارز، بیت کوین بوده اســت. از 
ابتدای شــروع طرح برخورد با استخراج کنندگان بدون 
مجوز از ســال 13۹۸ تا ســال 1۴00، مجموع کشف و 
شناسایی دستگاههای غیرمجاز استخراج رمزارز به ۲۲1 
هزار و 1۶3 دستگاه رسیده اســت که توان مصرفی آنها 
معادل ۶۲1 مگاوات بوده اســت. البته این دستگاه های 
غیرمجاز استخراج رمزارز در زمان های مختلف کشف 
شده است و همه آنها بطور همزمان در شبکه برق فعال 
نبوده اند. صریح ترین اقدام کشــور در سیاســتگذاری 
اســتخراج رمزارزها، وضع ممنوعیت استخراج رمزارز 

در کشور در تابستان سال 1۴00 بوده است.
در بخش دیگر این گزارش آمده است: اما این سیاست 
عملًا شکست خورده محســوب می شود، زیرا تراهَش 
مطلق ماهانه ایران در شــبکه بیت کوین از ۶/۹۴ میلیون 
تراهَــش در تاریخ دهم اریبهشــت 1۴00 تنها به 3/۷۵ 
میلیون تراهَش در دهم مرداد 1۴00 )با گذشت یک ماه و 
ده روز از دستور قطع برق مزارع استخراج رمزارز( رسید. 
یعنی بیش از نیمی از اســتخراج کنندگان رمزارز بدون 
توجه به دســتور دولت و قطعی برق، مشغول استخراج 
رمزارز بوده اند. توان مصرف برق این استخراج کنندگان 
در بدبینانه ترین حالت، کمتر از ۸00 مگاوات ســاعت 
بوده است؛ درحالی که کسری تراز شبکه برق کشور بیش 
از 10 هزار مگاوات ساعت بوده است. در بدبینانه ترین 
حالت کمتر از 10 درصد از کسری برق کشور را می توان 

به استخراج رمزارز نسبت داد.
در این گزارش ذکر شــده اســت: اما خطر جدی تر که 
نیازمند اتخاذ راه حل اســت، ضعف کشــور در اعمال 
سیاست های سلبی و ایجابی در حوزه استخراج رمزارز 
اســت. به نظر می رسد خطر اصلی ناشــی از گسترش 
اســتخراج رمزارزهایی مانند اتریوم در منازل شخصی 
است. اســتخراج رمزارز بیت کوین در مزارع بزرگ و با 
تجهیزاتی که مصرف محســوس و با قابلیت ردیابی و 
کشف بالاتر دارند انجام می شود اما مجموع مصرف برق 
در منازل شخصی برای استخراج اتریوم احتمالاً کمتر از 
1۲ مگاوات هست. استخراج رمزارزهایی شبیه اتریوم 
به مصرف بــرق کمتر و البته به تجهیــزات گران قیمت 
تر و با ارزبری بالاتری نیاز دارد و از همه مهمتر ردیابی 
آن سخت تر است و می تواند موجب افزایش غیر قابل 

کنترل مصرف برق خانگی شود.
در گزارش مرکز پژوهش های مجلس بیان شده است: 
رفع تهدیدها هم زمان با استفاده از فرصت های فناورانه 
پیش رو، نیازمند اتخاذ چارچوب مقرراتی شفاف برای 
نظارت بــر هرگونه تولید و اســتخراج دارایی دفتر کل 
توزیع شده در کشور است. بررســی ها نشان می دهد، 
اعمال ممنوعیت کامل اســتخراج رمزارز در کشورمان 
با توان فنی و مقرراتی فعلی کشــور غیرممکن اســت؛ 
همچنین اقــدام دیرهنگام در ســاماندهی اســتخراج 
رمزارزها می تواند مقررات گذاری و سیاست گذاری این 

حوزه را با موانع عمده ای مواجه کند.
در این گزارش همچنین آمده اســت: تاکنون استخراج 
رمزارزهای انرژی بر در کشــورمان مطرح بوده اســت 
اما همه انواع اســتخراج رمزارزها انرژی را به هدر نمی 
دهند. انواع جدیــدی از اســتخراج رمزارزها در حال 
توسعه هستند که یک فعالیت اقتصادی معمولی مثلًا ارائه 
فضای ذخیره ســازی محتوا یا ارائه توان رایانشی برای 
فعالیت های مفید مانند واقعیت افــزوده و اداره محیط 
های مجازی یا متاورس را به میدان رقابت اســتخراج 

وارد می کنند.
در صورت محدودیت در تامین برق کشور، 

ماینرهای مجاز خاموش می شوند
در همین رابطه شرکت مدیریت شــبکه برق ایراناعلام 
کرده است:  دستگاه های مجاز استخراج رمز ارز در زمان 
اوج مصرف برق در صورت بــروز محدودیت با اعلام 

دیسپاچینگ ملی از شبکه خارج می شوند.
مصطفی رجبی مشــهدی مدیرعامل شرکت مدیریت 
شبکه برق ایران و سخنگوی صنعت برق گفت: در حال 
حاضر 11۸ مرکز مجاز استخراج رمز ارز در کشور فعال 
اســت که این مراکز معادل ۲00 مگاوات برق مصرف 
می کنند.وی اظهار داشت: با ورود به زمان اوج مصرف 
برق، در صورت بروز محدودیت در تامین برق مورد نیاز 
کشــور، برق این مراکز با اعلام مرکز دیسپاچینگ ملی 
قطع خواهد شد تا پایداری شبکه برق کشور حفظ شود.

امکان صدور مجوز فعالیت استخراج رمزارز با 
وزارتخانه های نیرو یا نفت فراهم شد

وی ادامه داد: مراکز غیرمجاز کشف شده تاکنون معادل 
۹۷۴ میلیون کیلووات ساعت برق مصرف می کردند که 

با کشف آن ها این بار از شبکه برق حذف شده است.
سخنگوی صنعت برق افزود: هزینه برق مصرفی دریافت 
شــده از این مراکز غیر مجاز ۴0 برابر متوسط نرخ برق 

یارانه ای و سه برابر نرخ برق صادراتی است.
وی بیان کــرد: قطع جریان برق مرکــز متخلف و ضبط 
دســتگاه بدون امــکان آزاد ســازی مجــدد از جمله 
مجازات های در نظر گرفته شــده برای متخلفان در این 

بخش است.

اقتصاد جامعه

ابلاغ پیام رهبر معظم انقلاب اسلامی به پاپ فرانسیس
آیت الله اعرافی، مدیر حوزه های علمیه در دیدار با رهبر مسیحیان کاتولیک، پیام شــفاهی رهبر معظم انقلاب را به پاپ منتقل کرد.به گزارش اقتصادسرآمد،آیت الله اعرافی مدیر 
حوزه های علمیه کشور در دیدار با رهبر مسیحیان کاتولیک در واتیکان، پیام شفاهی رهبر معظم انقلاب را به پاپ منتقل کرد.آیت الله اعرافی در دیدار با پاپ فرانسیس گفت: پس 
از اینکه رهبر معظم انقلاب اسلامی از سفر بنده مطلع شدند به شما سلام رساندند و پیشینه شــما و ارتباطتان با آمریکای لاتین را ستوده و برخی از مواضعی که در تلطیف روابط 
بین اسلام و مسیحیت و دفاع از مظلومان اتخاذ نموده اید را تحسین و تأکید نمودند ما انتظار داریم که شما همچنان در دفاع از مظلومان عالم و بویژه فلسطین و یمن تلاش کنید 
و مواضع روشن و شفافی داشته باشید.وی افزود: رهبر معظم انقلاب انتظار دارند که در دفاع از مردم فلسطین اقدام شود و حل آن بر اساس آرای مردم و انتخابات میان همه مردم 
اصیل و فلسطینیان اعم از پیروان همه ادیان نظام حاکم بر فلسطین شکل بگیرد.پاپ نیز اظهار داشت: سلام مرا به رهبر انقلاب اسلامی ایران و مراجع و بزرگان دینی ایران برسانید؛ 

ما هم مطالبی را که رهبر انقلاب اسلامی می گویند قبول داریم.

بهارستان

اقتصادجامعه - گویی مردم ایران به خــرداد پرحادثه 
عادت کرده اند، خردادی که بــا تورق تاریخ به روزهای 
خاصی از آن می رسیم. اما خرداد امسال با حادثه متروپل 
دردناک شده اســت. ظهر دوم خرداد بود که بخشــی از ساختمان 
متروپل شهر آبادان شهری که جای جای آن زخم خورده هشت سال 
جنگ تحمیلی اســت، فرو ریخت و عــده ای هم وطن همراه آهن، 

میلگرد و بتن و سیمان درهم تنیده شدند.
تا اینجای ماجرا خیلی دردناک و غم انگیز است، اما درد اصلی از جایی 
شروع می شود که متوجه می شویم علت حادثه به دلیل اهمال کاری 
سازنده و دست اندرکاران صدور پروانه و ناظران ساخت بوده است. 
متاسفانه در کشور ما به دلیل عدم اجرای درست قانون و قانونی به نام 
بند »پ« خیلی از کارها جدی گرفته نمی شود و صاحبان آن بیشتر به 

فکر سود هستند تا نتیجه مطلوب.
متروپل، نمونه ای از عدم نظارت صحیح و دریافت رشــوه است که 
باعث شــده این حادثه به فاجعه ای عظیم تبدیل شــود و هنوز بعد 
از گذشــت یک هفته از ریزش و علی رغم تلاش شبانه روزی همه 
نجات گران اعم از آتش نشانی و هلال احمر، جان های عزیزی زیر 

تلی از بتن و آهن است.
علیرضــا پاک فطرت، عضو کمیســیون عمران مجلــس در همین 
خصوص به خبرنگار اقتصاد سرآمد گفت: متاسفانه وقتی در کشور 
ما حادثه و اتفاقی رخ می دهد، همه خود را کنار می کشــند و بهانه 
می آورند. به عنوان نمون، شــهرداری می گوید پروانه ساخت این 
ساختمان مشکل داشته، مسئولان راه و شهرسازی می گویند مهندس 
ناظر کنار کار نبوده است. به هر حال هر کدام حرفی می زنند، اما اگر 
قانون درست اجرا شود، همه این مســائل حل شدنی است و نباید 
به این شکل، مشکل به وجود بیاید که کســی مسئولیت آن را نیز بر 

عهده نگیرد.
وی افزود: صحبت از مشکل داشــتن پروانه ساخت این ساختمان 
می شود، اما اگر واقعاً مشکل داشته شــهرداری بی خود کرده اجازه 
ساخت به آن داده است. وقتی یک ساختمان 10 طبقه با آن عظمت 
ساخته می شود، مگر امکان دارد شــهرداری تخلفات اتفاق افتاده را 
ندیده باشــد. آیا از طریق قانون نمی توانســته جلوی ساخت آن را 

بگیرد؟ بنابراین شهرداری هم در این حادثه مقصر است.
رییس مجمع نمایندگان اســتان فارس تصریح کرد: ســازمان نظام 
مهندســی هم در این حادثه مقصر اســت، چراکــه مهندس ناظر 
ساختمان، زیرنظر ســازمان نظام مهندسی اســت. عمق فاجعه به 
قدری زیاد است که وقتی هنوز ساخت ســاختمان به اتمام نرسیده 
و بار زنده ساختمان خیلی بیشــتر از بار مرده آن است، بخشی از آن 

فرو ریخته است.
پاک فطرت به اقتصادســرآمد اظهار داشــت: اگر بار این ساختمان 
بارگذاری شده و تکمیل شده بود به دلیل اینکه یک ساختمان تجاری 
بوده و مملو از جمعیت می شده، مشخص نبود ریزش در آن هنگام، 
چه فاجعه ای به بار می آورد. وقتی ســاختمانی ساخته می شود، ۲0 
درصد بار را تحمل می کند، اما باید بتواند لرزش زلزله را هم تحمل 
کند که بــار زلزله، حــدود ۶0 الی ۷0 درصد قوی تــر از وزن خود 

ساختمان است.
وی یادآور شد: ساختمان باید در برابر باد و طوفان های شدید مقاوم 
باشد، این در حالی است که نه طوفانی آمده و نه زلزله ای رخ داده، اما 
ساختمان فرو ریخته که این نشان دهنده مشکل دار بودن سازه است. 
این حادثه به ما یادآوری کرد بسیاری از ساختمان های دیگر کشور 
نیز مشکل دارند و اگر یک زلزله شش ریشتری اتفاق بیفتد، بسیاری 

از ساختمان های دیگر مثل متروپل خواهند ریخت.
این عضو کمیســیون عمران مجلس افزود: بنابراین باید در قوانین 
سازمان نظام مهندسی تجدید نظر کرد. همچنین بایستی در انتخاب 
شهردار و مسئولان نظام مهندسی سخت گیری بیشتری شود، چراکه 
این افراد باید در چنین حوادثی، پاســخگوی عملکرد خود باشند. 
مهندس ناظر ساختمان باید احساس مسئولیت داشته باشد نه اینکه 
کار را بر عهده بگیرد و کارت نظام مهندسی او در اینجا باشد، اما خود 

او حضور فیزیکی نداشته باشد و در خارج از کشور زندگی کند. 
نماینده مردم شیراز در مجلس تصریح کرد: در واقع چنین مهندس 
ناظری که فقط اسمش در کنار کار اســت و خودش حضور ندارد، 
جرم کرده که این جرم، حقوقی نیست، بلکه به نظر بنده جنایی است، 
لذا باید تنبیهات بسیار سختی برای این افراد در نظر گرفت. به باور 
من، همه این موارد از راه قانون درست می شود. در کشور ما، قانون 
در این خصوص وجود دارد، اما به درســتی اجرا نمی شود، چراکه 

شهرداری ها باید اجرا کنند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: یکی از دلایل اهمال کاری و عدم اجرای 
درست قوانین توسط شــهردارها، انتخاب آن ها است که شهردار را 
شوراهای شهر انتخاب می کنند. شهردار نباید در هیچ شهری از کشور 
ما که کشوری آسیب پذیر هستیم، سیاسی انتخاب شود. شهردار باید 
یک فرد فنی و کارنامه دار باشــد، چون سبک زندگی افراد زیادی به 
نقش او گره خورده است. شهرداران کشورهای پیشرفته اروپایی که 
نیاز به توسعه شــهر ندارند و قانون در آن جا ملکه ذهن شده است، 
ایرادی ندارد که سیاســی باشند، اما در کشــور ما، با توجه به اینکه 
شهرداری در حوزه اجرا است، نباید سیاسی انتخاب شود. امیدوارم 
اعضای شوراهای شهر، اتفاق غم انگیز متروپل را همیشه پیش چشم 
خود داشته باشند و بدانند انتخاب شهردار چقدر می تواند در آینده 

شهرها که جان مردم هم به آن مرتبط است، نقش داشته باشد.

عضو کمیسیون عمران مجلس در گفت وگو با »اقتصاد سرآمد« مطرح کرد

انتخاب شهرداران سیاسی منشاء فجایعی مثل»متروپل«

برگزیده

رییس قوه قضاییه گفت: از اول انقلاب در قانون مطبوعات 
اصلاحــات و تغییراتی لحاظ شــده اســت و انجام این 
اصلاحات در زمان حاضر نیز مبتنی بر شرایط و مقتضیات 
زمان، ضروری به نظر می رسد.به گزارش اقتصادسرآمد، حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای، در نشست با اعضای هیئت منصفه سیاسی 
و مطبوعاتی، ضمن تبیین و تشــریح نقش و تأثیرگذاری رسانه ها بر 
حوزه های مختلف زیســت اجتماعی، سیاسی و فرهنگی و عملکرد 
رسانه های نوینی که ســبب تحول در جنگ روایت ها شده اند، اظهار 
کرد: امروز تأثیرگذاری رســانه ها در شوؤن مختلف زندگی و مسائل 
حکمرانی، برجسته می باشد؛ از سویی دیگر، پیوسته شاهد تحول در 
حوزه رسانه و ابزارهای مرتبط با آن هســتیم؛ لذا ما نیز نیازمند تحول 
در این مقوله می باشیم.رئیس دستگاه قضا در ادامه با اشاره به اصل ۲۴ 
قانون اساسی، ناظر بر آزادی بیان نشــریات و مطبوعات مگر آن که 
مخل به مبانی اسلام یا حقوق عمومی  باشد و همچنین اصل 1۶۸ قانون 
مزبور، ناظر بر رسیدگی به جرائم سیاسی و مطبوعاتی بصورت علنی 
و با حضور هیئت منصفه، گفــت: از اول انقلاب در قانون مطبوعات 
اصلاحات و تغییراتی لحاظ شده است و انجام این اصلاحات در زمان 
حاضر نیز مبتنی بر شرایط و مقتضیات زمان، ضروری به نظر می رسد.

رئیس قوه قضاییه ضمن یادآوری این مهم که دستگاه قضایی نمی تواند 
از اجرای مفاد و حکم قانون تخطی کند، تصریح کرد: ما در قوه قضاییه 
این آمادگی را داریم که بــا اعضای هیئت منصفه جرائم سیاســی و 
مطبوعاتی و سایر نخبگان این حوزه در راستای اصلاح قوانین مربوطه، 
تصحیح روش ها و ارائه آموزش های به روز، نشست های هم اندیشی 
و تخصصی برگــزار کنیم تا درخصــوص اختلاف نظرها و نکات و 
نقاط دارای ابهام به جمع بندی و اشتراک نظر و عمل نائل شویم.رئیس 
قوه قضاییه در همین راستا بیان داشت: بدون تردید در قبال مسائل و 
موضوعاتی نظیر مقوله های رسانه ای، فرهنگی، سینمایی و مقوله های 
مشــابه، اختلاف دیدگاه و نظر وجود دارد؛ اما آن  چیزی که ملاک و 
معیار است، اجرای قانون و عمل به آن می باشــد؛ لذا چنانچه هیئت 
منصفه جرائم سیاسی و مطبوعاتی و یا هیئت قضایی رسیدگی کننده به 
جرائم مزبور، وقوع جرمی را محرز دانست باید بدون توجه و مدخلیت 
دیدگاه های بعضاً متفاوت موجود، موضوع را تعقیب و رسیدگی کند.   
»بر اساس فتوای شما نظر هیئت منصفه بر رأی قاضی، رجحان دارد یا 
اینکه دیدگاه هیئت منصفه یک نظر مشورتی است؟« این سؤالی بود 
که در این نشست یکی از اعضای هیئت منصفه سیاسی و مطبوعاتی از 
رئیس قوه قضاییه مطرح کرد و قاضی القضات خطاب به او گفت: در 
مورد این نکته که تعبیر به فتوا کردید، باید بگویم که من صاحب فتوا 

نیستم و فتوا هم نمی دهم؛ ملاک و معیار ما باید قانون باشد.

نماینده مردم ســمیرم در مجلس شورای اسلامی 
گفت: برخی نمایندگان تاکید دارند که گزینه فاقد 
صلاحیت که در جریان انتخابات به نماینده کمک 
کرده اند در دولت منصوب کنند.به گزارش اقتصاد 
سرآمد، اصغر سلیمی با بیان اینکه رهبرانقلاب، بیانات عمیقی را 
از سر دلسوزی خطاب به نمایندگان مطرح کردند به ایرنا گفت: 
نکته اول این بود که در انتصابات مدیران دولتی ،با اعمال فشار 

نیروهای خود را  به وزراتخانه ها و سازمان ها تحمیل نکنند.
نماینده مردم سمیرم با بیان اینکه رهبر انقلاب در بخش دیگری 
از بیانات خود خطاب به مدیران دولتی از آنها خواســتند که با 
نمایندگان در بحث انتصابات مدیران مشورت کنند بیان داشت: 
با توجه به اینکه نمایندگان نسبت به مسائل قومیتی و فرهنگی 
حوزه انتخابیه خود شناخت کامل دارند و نیروها انسانی منطقه 
را می شناسند توصیه شده  که در انتخاب مدیران نظر مشورتی 
نمایندگان گرفته شود.وی ادامه داد: برخی نمایندگان تاکید دارند 
که گزینه فاقد صلاحیت که در جریان انتخابات به نماینده کمک 
کرده اند را در دولت منصوب کنند این مــوارد وجود دارد، اما 
دست دولت را باز نمی کند که بتوانند افراد ناکار آمد را منصوب 
کند.عضو کمیسیون امور داخلی کشــور و شوراها تاکید کرد: 
در انتخاب مدیران باید معیارها و صلاحیت ها لحاظ شود، اگر 
مسئولان ناکارآمد منصوب شوند،مجلس حق خود می داند که 

نسبت به این موضوع ورود کند.
سلیمی با اشاره به نظارت نمایندگان بر عملکرد مدیران دولتی 
تصریح کرد: نمایندگان در صورت تخلف نهاد یا سازمان دولتی 
می توانند با استفاده از اختیارات نظارتی دخالت کرده و مسئول 

یا نهاد متخلف را مورد بازخواست قرار دهند.
نماینده مردم سمیرم بیان داشت: دولت باید در انتصاب مدیران 
خود، فارغ از گرایشات سیاسی افراد توانمند،کارآزموده و جوان 
را انتخاب کند و نباید با استفاده از نزدیکان جریان سیاسی افراد 
بدون سابقه و تخصص را در پست های حساس منصوب کنند 
مســلما در این صورت نماینده حق دخالــت دارد، اگر دولت 
مدیران متخصص و کاربلد انتخاب کند، نمایندگان در انتصابات 

دخالت نمی کنند.
وی اضافه کرد: در برخی از موارد این شــریط  رعایت نشده و 
مسائل و مشکلاتی را برای مردم و جامعه به وجود آوردند مردم 
انتظار دارند که مشکلات حوزه انتخابیه از سوی نماینده  حل 
شود و نماینده باید از ظرفیت نظارتی خود برای حل مشکلات 

استفاده کند.

ســعید خطیب زاده گفت: گزارش اخیر آژانس بین 
المللی انرژی اتمی همان ارائه مطالب مدیرکل آژانس 
در پارلمان اروپا است و چیز تازه ای نیست.به گزارش 
اقتصادسرآمد، ســعید خطیب زاده در نشســت خبری خود در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا مذاکرات وین با بن بست روبرو 
شده اســت، گفت: ما در گفتگو ها و مذاکرات وین، کنش هایمان 
روشن اســت و آنچه که برای ما مهم اســت پیام های است که از 
مجاری مرسوم بین ما و ایالات متحده در رفت و برگشت است، 
ولی متاسفانه آمریکا پاســخ های لازم و مورد انتظار ایران را نداده 
اســت. اگر آمریکا از رفتار خود فاصله گرفته و تصمیم سیاسی را 
بگیرد و اعلام کند بن بستی نیســت و می توان درصد باقیمانده از 
توافق را نهایی کرد. توقف در مذاکرات و یا مکث در آن به خاطر 
بی پاســخی آمریکا به ابتکاراتی اســت که تاکنون از سوی ایران 
و  اروپا مطرح شده است.دور هشــتم گفتگو های وین از بیست 
اسفند تاکنون نزدیک به سه ماهی اســت که بر سر برخی مسائل 
باقی مانده تا اطلاع ثانوی متوقف شده است.درحالی که طرف های 
مذاکرات عنوان می کنند متن توافق آماده شده و امضای آن منتظر 
تصمیم سیاسی طرف ایرانی و آمریکایی اســت به گفته مقامات 
کشــورمان، اعلام توافق تنها منوط به اخــذ تضمین های لازم از 
آمریکا در جهت انتفاع اقتصادی مردم ایران اســت.اخیرا استفنی 
القاق رییس هیات انگلیس در مذاکرات وین بر اهمیت جمع بندی 
سریع تر گفتگو هایی که با محور رفع تحریم ها جریان دارد، تاکید 
کرده و با انتشار پیامی در صفحه شــخصی خود اعلام کرده که با 
فیلیپه اره را مذاکره کننده ارشد فرانسه درباره ایران و برجام دیدار و 
گفتگو کرده است.وی مدعی شده که پیش نویس توافقی که مارس 
گذشته در وین حاصل شــد »اکنون می تواند امضاء شود« نماینده 
ویژه آمریکا در امور ایران هم در جلسه استماع روز چهارشنبه ۴ 
خرداد در حضور کمیته روابط خارجی سنای آمریکا گفته که دولت 
بایدن درصدد است تا به توافق سال ۲01۵ بازگردد.راب مالی، اما 
اما در عین حال تاکید کرده که آمریکا در هماهنگی با متحدان خود 
آماده تشدید تحریم ها و واکنش قوی به هرگونه تنش از سوی ایران 
در صورت عدم احیای توافق اســت.این در حالیست که حسین 
امیرعبداللهیان  چند روز پیش در نشست داووس سوئیس گفت 
که بازگشــت به توافق هســته ای ۲01۵ با بازگشت ما به فعالیت 
های اقتصادی بین المللی مرتبط اســت و هنوز به جایی نرسیده 
ایم که بتوانیم به طرف آمریکایی اعتماد کنیم و متقاعد نشــده ایم 
که رفتارش تغییر کرده است.؛ تفاوت دولت بایدن و ترامپ باید 

نشان داده شود اما سیاست فشار حداکثری همچنان وجود دارد.

رییس قوه قضاییه در نشست با اعضای هیئت منصفه سیاسی و مطبوعاتی

 اصلاح قانون مطبوعات ضروری
 به نظر می رسد

نماینده مردم سمیرم در مجلس

»انگیزه های انتخاباتی« در برخی دخالت های 
نمایندگان در انتصابات وجود دارد
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